1800-luku (selkoversio)

Kanaalilaivat

- Mikä laiva tuo on?
[bookmark: _GoBack]- Se on kanaalilaiva
- Mitä kanaalilaivalla tehdään?
- Siellä tehdään työtä ja asutaan.
- Mitä työtä siellä tehdään?
- Laivalla kuljetetaan eri tavaroita satamiin.
- Maksetaanko siitä palkkaa?
- Kyllä, kanaalilaivoilla saa paljon palkkaa. 
- Millä muulla kuljetettiin tavaraa?
- Junalla.
- Miksi junalla kuljetettiin myös tavaraa?
- Junalla kuljettaminen on halvempaa ja sinne mahtuu enemmän tavaraa.
- Kuka kanaalilaivassa asuu?
- Siellä asuu perheitä. 
- Miten laivassa asutaan?
- Siellä on pienet tilat. Samassa huoneessa on keittiö, makuuhuone ja olohuone.
Kysymyksiä
1. Missä perhe nukkuu?
2. Mistä perhe saa vettä?
3. Haluaisitko asua kanaalilaivalla?
4. Miltä koti näyttää?
5. Kuvaile tai piirrä kanaalilaiva

Lapset

· Tekevätkö lapset työtä?
· Kyllä tekevät.
· Käyvätkö lapset koulua?
· Käyvät silloin, kun laiva on pysähtynyt koulun lähelle.
· Osaavatko lapset lukea ja kirjoittaa?
· Kaikki eivät osaa.
· Miksi?
· Lasten pitää tehdä töitä. Lapset auttavat vanhempia.
· Miten kanaalilaiva liikkuu?
· Hevonen vetää laivaa. Lapsi ohjaa hevosta.
· Mitä muuta lapset tekevät?
· He keräävät puhdasta vettä.
Kysymyksiä
1. Mitä töitä lapset tekivät?
2. Millä laiva liikkuu?
3. Kävivätkö lapset joka päivä koulua?

Laivaliikenne
· Mitä isompi laiva kuljettaa?
· Puuvillaa, teetä, mausteita ja jäätä.
· Jäätä, miksi?
· Ruoka säilyy kylmässä. Siihen tarvitaan jäätä.
· Miksi jäätä tuodaan ulkomailta?
· Täällä Englannissa jää on likaista. 
· Mistä jäätä tuodaan?
· Norjasta ja Amerikasta.
· Mistä kylmästä syötävästä sinä pidät?
· Jäätelöstä.
· Jäätelön kuljetukseen tarvitaan jäätä.

Kysymyksiä
1. Missä jäätelöä säilytetään?
2. Missä ruokaa säilytetään?
3.  Miksi Englantiin tuotiin jäätä?
4.  Miltä jäätelö tuntuu suussa?

Hevoset
· Mihin hevosia tarvitaan?
· Hevoset tekevät työtä. 
· Mitä työtä ne tekevät?
· Ne vetävät laivoja. Ne kuljettavat tavaroita. Ihmiset ajavat hevoskärryillä. 
· Miten hevoset jaksavat tehdä työtä?
· Hevosia hoidetaan hyvin.
Kysymyksiä
1. Mihin hevosia käytettiin?
2. Mihin hevosia käytetään nyt?
3. Miten hevosia hoidetaan?

Kanaalilaivat ja junat
· Rautatie on rakennettu kanaalin viereen.
· Miksi, kerro lisää!
· Rautatien rakentaminen on hidasta. Työ on raskasta. Laivat kuljettivat tarvikkeita radan rakentamiseen.
· Mitä tapahtui, kun rautatiet tulivat valmiiksi?
· Tavaroita oli helpompi kuljettaa junalla.
· Kuljetetaanko kanaalilaivoilla enää mitään?
· Lyhyet matkat ja vaaralliset lastit kuljetetaan laivalla.
· Mikä on vaarallinen lasti?
· Räjähteet ja myrkylliset aineet ovat vaarallisia.
Tehtävä
Rakenna oma kanaalilaiva esimerkiksi pahvista, maitopurkeista yms



